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درمکتب امام

برکات جنگ

نگاه

هر روز ما در جنگ برکتی داشته ایم که در همه صحنه ها از آن بهره جسته ایم. 

مــا انقلابمان را در جنگ بــه جهان صادر نموده ایم، ما مظلومیت خویش و ســتم 

متجاوزان را در جنگ ثابت نموده ایم، ما در جنگ، پرده از چهره تزویر جهانخواران 

کنار زدیم، ما در جنگ، دوســتان و دشــمنانمان را شناخته ایم، ما در جنگ به این 

نتیجه رسیده ایم که باید روی پای خودمان بایستیم.
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آخرت ؛ باطن دنیا
 دســتورهايي که در دين به ما داده اند قسمت مهمّش ناظر به اين است 
که بهره اخروي ببريم، آيا دنيا و آخرت، دو جهان جدا و گسســته از همند يا 
يک سلســله واقعيت هايي است که ظاهرش دنياست و باطنش آخرت است؟ 
از بخشــي از آيات قرآن کريم برمي آيد که دنيا ظاهر اين عالمَ است و آخرت، 
نيَْا وَ هُمْ عَنِ الْخِرَةِ هُمْ  باطــن اين عالمَ، فرمود: )يعَْلمَُونَ ظَاهِراً مِنَ الحَْيَاةِ الدُّ
غَافلُِونَ(،)1( اين تقابل و تفصيل نشان مي دهد که اين سَمتش مي شود دنيا، آن 
سَــمتش مي شود آخرت، اين طور نيست که کلّ دنيا از بين برود و يک عالمَ 
نويي ســاخته بشود به نام آخرت. آنچه به اين سَمت است دنيا نام دارد، آنچه 
باطن اين هســت ، آخرت نام دارد. آنکه اهل ظاهر هســت، علم ظاهري دارد، 
همين نشئه را مي بيند، آنکه ديد درون دارد، باطن نگر است، اهل باطن است 

و باطنش را هم مي بيند. 
امام علی)ع(؛ قله علم

اين بيان نوراني حضرت امير در آن خطبه)معروف به خطبه همام ( است که 
سيد رضي)ره( در نهج البلاغه خيلي فطانت و زيرکي خرج داد و همه حرف ها 
را يک جا نقل نکرد. اين خطبه تقريباً بيست صفحه است که سيد رضي هشت 
صفحه اش را نقل کرد و ظاهراً بخشي از جمله ها را اصلًا نقل نکرد، بخشي را هم 
متفرّقه نقل کرد، از بس اين خطبه سنگين است. همين خطبه بود که  وجود 
مبارک حضرت امير به شنونده اش گفت نمي تواني تحمل کني! گفت: »صِفْ  ليَِ  
المُْتَّقِين «؛ متقيان را براي من وصف کن! فرمود نمي تواني گوش بدهي! عرض 
کرد:شما وصف بکنيد، حضرت گفت و گفت و گفت و او صيحه اي زد و همان 
يْل «؛)2( من آن عالمِي  جا رحلت کرد، فرمود من به شما گفتم »ينَْحَدِرُ عَنِّي السَّ
نيستم که سخنراني بکنم و شما گوش بدهيد، من آن قلّه اي ام که سيل دارم.
هر پنجاه يا شصت سال ممکن است در تهران سيل بيايد؛ چون هر کوهي 
سيل ندارد، يک مقدار باران مي آيد و در دامنه  اينها حل مي شود؛ ولي کساني 
که در دامنه کوه دماوند زندگي مي کنند، هر وقتي باران تنُد بيايد از بالا تا پائين 
که چند هزار متر است، اين سيل را به همراه دارد. فرمود من آن کوهي هستم 
که سيل از من جاري مي شود، تو نمي تواني گوش بدهي! من آن قله بلندي ام 
يْر«؛ هيچ پرنده اي هم نمي تواند به اوج آن برســد؛ منتها  که »لَا يرَْقَی إلِيََّ الطَّ
حضرت منظورش از پرنده ها، انديشه هاي فکري حکما و متکلمّين است؛ يعني 
يْل «. آنقدر آن شخص اصرار  اينها نمي توانند به اوج من برسند، »ينَْحَدِرُ عَنِّي السَّ
کرد، فرمود نمي تواني تحمّل کني! گفت و گفت و گفت و همانجا اين شخص 
نفسش تمام شد و رحلت کرد. حضرت فرمود: »هَکَذَا تصَْنَعُ  المَْوَاعِظ«؛)3( يک 
انســان جسوري گفت که اگر مواعظ اثر مي کند، پس چرا اين مواعظ در شما 
اثر نکرد؟ فرمود من آن قلّه ام، من خودم سيل دارم، من که از بين نمي روم، تو 
متوجه نيستي! نگو چرا در تو اثر نکرد! من خودم منشأ سيل هستم ، اين مرا 

از بين نمي برد يک چيز ديگر است که مرا از بين مي برد!
 آخرت پشــت اين دنياست، دنيا روي آن آخرت است. نتيجه هايي که 
آنجا به ما مي گويند آن نتيجه ها آنچه ظاهر اين دنياست پشت آن دنيا قرار 
مي گيرد. شما در اوصاف بهشتي ها مي بينيد، قرآن کريم وقتي بهشت را وصف 
مي کند، مي فرمايد: بهشتي ها )مُتَّکِئِينَ عَليَ فُرُشٍ بطََائنُِهَا مِنْ إسِْتَبْرَقٍ(،)4( 
فرش هاي بهشــتي ها را که مي شمرند و بررســي مي کنند مي گويند اينها 
فرش هايشان يک آستر و يک ابره دارد، آستر اين فرش حرير است؛ اما ابره اش 
چيست که شما نديديد! »بطائن« جمع بطانه است، آنهايي که نصاب خواندند 
مي دانند »الظهارة أبره دان و البطانة آســتر« آسترِ فرش به نام بطانه است 
و أبره فرش به نام الظهارة اســت. فرمود آسترش استبرق است؛ چون فرش 
به هر حال آسترش روي خاک است، خيلي سعي نمي کنند که ابريشم آن 
خيلي گرانبها باشد ، آستر بالاخره روي خاک است ، تمام نقاشي و هنر روي 
ابره اش است. فرمود: ابره فرش بهشتي چيست شما نشنيديد و نمي دانيد )لاَ 
تعَْلمَُ نفَْسٌ ما أخُْفِيَ لهَُم(؛)5( اما آسترش ابريشم است، )بطََائنُِهَا مِنْ إسِْتَبْرَقٍ( 
اگر يک چنين عالمَي است، پس باطن دنيا مي شود آخرت، اين طور نيست 
که دنيا يک عالمَي باشد جدا، آخرت يک عالمی باشد جدا. بنابراين آنها که 
ظاهر و باطن هر دو را مي بينند هم اکنون جايشان را مي بينند. اينکه وجود 
مبارک سيد الشــهداء در شب عاشــورا جای يک عده را نشان داد از همين 
قبيل است. اينکه وجود مبارک امام سجاد)6( و امام باقر)7( هر دو در سرزمين 
عرفات باطن يک عده را نشان دادند از همين قبيل است، چون هم امام باقر 
هم امام سجاد)عليهما السلام( کساني راکه با امام زمانشان هماهنگ نبودند 

نشان دادند که اينها اين طور هستند.
بنابراين ما عالمَي داريم به نام دنيا، عالمَي هم داريم به نام آخرت، آخرت، 
باطن همين دنياست. اگر دقيق باشيم مي توانيم وضع باطن را ببينيم هم 
اکنون ببينيم، جايمان و وضعمان را ببينيم و راحت بشــويم. ديگر نگوئيم 
آخرت نسيه است، آن نقد است و شوق هم دارد و عطش هم دارد و فضيلت 
هم به همراه آن هســت و باطن اين دنيا که به نام آخرت اســت، وقتي به 
صورت يک انسان در بيايد، مي شود امام معصوم ؛ وقتي به صورت يک کتاب 
در بيايد مي شود قرآن. اين قرآن يک ظاهر و يک باطني دارد، ظاهر قرآن را 
خيلي ها ممکن است بروند در حوزه ها درس بخوانند؛ اما باطن قرآن را همان 
انسان کامل مي فهمد. قتاده از مفسّران معروف کوفه است، وجود مبارک امام 
باقر)ع( فرمود من شنيدم تو در کوفه فتوا مي دهي؟ عرض کرد آري، فرمود 
بــه چه فتوا مي دهي؟ عرض کرد »بالقرآن«. فرمود: »کيف تفتي بالقرآن وَ 
ُ  مِنْ کِتَابهِِ حَرْفا«؛)8( تو يک حرف از قرآن ارث نبردي، با اينکه  مَا وَرَّثکََ  اللَّ
او در کوفه مدرّس رســمي قرآن بود. خيلي از حرف ها را شيخ طوسي بعد 
از امين الاسلام از قتاده نقل مي کند. اين قتاده مفسّر رسمي مسجد کوفه 
بود،اما حضرت فرمود، تو علم الدراسه داري، درس خواندي اما علم الوراثه 

نداري. علم الوراثه درسي نيست.
بشوی اوراق اگر همدرس مايي *** که علم عشق در دفتر نباشد)9(

راه به دست آوردن علم وراثتی
علم الدراسه همين است گاهي انسان فراموش مي کند گاهي هم يادش 
است. علم الدراسه با درس و بحث استاد و حوزه و دانشگاه حلّ مي شود؛ اما 
علم الوراثه با درس و بحث حلّ نمي شــود، با پيوند حلّ مي شود. اگر کسي 
تجارت کرد، انسان مي تواند از او بپرسد چگونه ثروت پيدا کردي؟ او راهش 
را مي گويد که من توليد کردم، فلان خريد را کردم ، فروختم تاجر شدم؛ اما 
اگر کسي ارث فراواني ببرد نمي شود گفت آقا! شما چه کار کردي که مالک 
شدي؟ که ما هم همان کار را بکنيم! او با آن مورّث پيوند داشت، علم الوراثه 
کسبي نيست تا ما بگوئيم آقا تو از چه راه سرمايه دار شدي ما هم سرمايه دار 
بشويم، اين مي گويد من با آن مورّث رابطه داشتم پسر او بودم. علم الوراثه 

با کسب حلّ نمي شود.
 بیانات حضرت آيت الله جوادي آملي )دامت برکاته( در جلسه 
درس اخلاق در ديدار با جمعی از اساتید دانشگاه ،
 دانشجويان و طلاب ، قم؛ 1395/5/28
مرکز اطلاع رسانی اسرا

1. روم، 7.              2. نهج البلاغة )صبحي صالح(، خطبه3.
3. همان، خطبه193.       4. الرحمن، 54.        5. سجده، 17.

6. التفسير المنسوب إلی الإمام الحسن العسکري)ع(، صص606 و 607.
7. مناقب آل أبي طالب )لابن شهرآشوب(، ج 4، ص184.

8. ر. ک: وسائل الشيعة، ج 27، ص185.      9. ديوان حافظ، غزل 162.
خوان حکمت روزهای يک شنبه منتشر می شود.

حجت الاسلام سعیدی با بیان اينکه از نظر 
آمريکا در قضیه برجام، ما سرمايه قابل توجهی 
را از دست داديم، گفت: قدرت دفاعی و قدرت 
نظامی ما مانع حمله آمريکا است نه مذاکره و 
لبخند ديپلمات های ما. دشمن بتواند از طريق 
مذاکره خواست خود را عملی کند چه نیازی به 

تهديد نظامی دارد؟
حجت الاسلام علی سعيدی در پاسخ به اين پرسش 
که بعد از 8 ماه از اجرايی شدن برجام و انجام تعهدات 
ايران، شِــمای کلی برجام چگونه است، با بيان اينکه 
دربحث برجام دقيقا شاهد تحقق پيش بينی های رهبر 
معظم انقلاب بوديم، تصريح کرد: می توان به ضرس 
قاطع گفت که آمريکايی ها لايه ای از استراتژی خود 
را در قبال ايران در اين مقطع عملی کردند؛ استراتژی 
آمريــکا گاهی جنگ نيابتی، تهاجــم فرهنگی و در 
مرحلــه ای نيز تحريم بود اما آخرين اســتراتژی که 
آمريکايی ها در قبال ايران  به آن رسيدند، تعامل است.
وی بــا بيان اينکه هدف آمريکا براندازی اســت 
منتهــی تاکتيک آن متغير اســت نــه آنکه برخی 
می پندارند آمريکا تغيير کرده است، اظهار داشت: از 
نظر آمريکا در قضيه برجام، ما ســرمايه قابل توجهی 
را از دســت داديم يعنی از دست دادن غنی سازی20 
درصد، فردو، آب سنگين اراک و کاهش سانتريفيوژها. 
ما بايد اين امتيازات را مرحله ای واگذار می کرديم، اما 

هنرمندی و هوشمندی رهبری طوری اين حرکت را 
مهندسی کرد که امتيازاتی که لازم بوده داده شود به 
حداقل برسد و جلوی حرکت آمريکا به سمت برجام 

دو و سه سد شود.
نماينده ولی فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با ذکــر اين نکته که دولت دنبــال ارتباط با آمريکا 
و  گذشــتن از بسياری از سرمايه ها بود، در حالی که 
رهبرمعظم انقلاب در اينجا مسئله را هدايت فرمودند 
که بحث مذاکرات آری اما ارتباط با آمريکا خير، ادامه 
داد: بحث مذاکرات پنهانی، موضوع FATF يا بحث 
قراردادهای نفتی با تمام اشکالاتی که مطرح می شود 
در راســتای آن تفکری اســت که می گويد »جامعه 
جهانی يک کدخدا دارد و آن آمريکاســت، ما بايد با 
اين کشور کنار بياييم.« اينها مسائلی است که بعد از 
چندين ســال مطالعه در مرکز تحقيقات استراتژيک 
تحت عنوان »توسعه تعامل گرا« با مقدمه دکتر روحانی 

مطرح شده که خارج از اصول امام )ره( است.
حجت الاسلام سعيدی با بيان اينکه مايه تأسف 
اســت که از زبــان دولت مردان و سياســت مداران 
می شنويم که ما »نمی توانيم« و »بايد کوتاه بياييم« 
گفت: لبخند زدن به دشــمن مصداق چالش رفتاری 
اســت. چند بار تاريخ بايد تکرار شــود؟ وی با بيان 
اينکه آمريکا شــوروی را از درون اســتحاله کرد که 
موجب سقوط اتحاد جماهير شوروی شد، گفت: آقای 

خروشچف می گفت آمريکايی ها غلط می کنند به ما 
نارو بزنند، با مذاکره مسائل را حل می کنيم. مهم ترين 
خطری که انقــلاب و ملت را تهديد می کند، تصرف 

دشمن در ادراک سياسی دولت مردان است.
سعيدی افزود: آقايان می گويند ما با برجام تهديد 
حمله را برداشتيم، آن چيزی که باعث شد آمريکايی ها 
به اين کشــور حمله نکنند، قــدرت دفاعی و قدرت 
نظامی ما بود، نه مذاکره و نه لبخند ديپلمات های ما 
با آقای کری و مذاکره کنندگان غربی. دشمن بتواند 
از طريق مذاکره خواست خود را عملی کند چه نيازی 

به تهديد نظامی دارد؟
وی گفت: مردم بايد بدانند دشمن هميشه دشمن 
است. از اينکه يک روزی می گويد به شما هواپيمای 
بوئينگ می دهم نقشه ای پشت سر آن دارد و  ممکن 
است که چند هواپيمای بوئينگ به اينجا بفرستند و 
تعدادی هــم عکس بگيرند و ذهن برخی را منحرف 
کننــد که ديديد بالاخره برجام ثمر داد! مشــکل ما 
بوئينگ و ايرباس نيست اما مشکل نفوذ جدی است، در 
تيم مذاکره کننده فردی دو تابعيتی مبلغی از سرويس 

بيگانه حقوق گرفته است.
نماينده ولی فقيه در ســپاه گفت: دولت روحانی 
در ابتدا آمريکای لاتين را جزء اولويت ها نمی دانست، 
ولی وقتی معاون اول رئيس جمهور به آنجا رفت گفت 
کــه »ما از آمريکای لاتيــن غفلت کرديم و از من به 

اندازه يک رئيس دولت استقبال کردند.« اما در دولت 
قبلــی آقای هوگو چاوز پيغــام داد که ما 6 ميليارد 
دلار پول داريم، شما بياييد اينجا و هر چه می توانيد 
کارخانه های تراکتورسازی و ماشين سازی انجام دهيد 

که اين کار انجام شد.
به گزارش فارس، وی با ذکر اين نکته که چه قدرت 
دفاعــی و چه قدرت تهاجمی قطعاً نقش بازدارندگی 
دارد، بايد با تمام توان در برابر زياده خواهی اســتکبار 
بايستيم و شاخ آمريکا را بشکنيم، گفت: اما نگرانی اين 
است که در بعضی از دولت مردان روحيه »شاه سلطان 
حسينی« حاکم شود. دولت از واژه اعتدال سوء استفاده 
می کند و خودی و غير خودی يا دشــمن را يکسان 

می شمارد.
ســعيدی با بيان اينکه انتخابات آينده به خاطر 
چند مسئله، انتخاباتی حساس و پيچيده است، افزود: 
اول تلاش افرادی که در گذشــته در رأس حکومت 
بودند، مانند دولت  نهم و دهم که بازگشــت به عقب 
اســت و در شأن ملت نيســت؛ دوم پيچيدگی و نوع 
رفتار دولت مردان در دولت يازدهم است و عامل سوم 
دخالت آمريکا است. وی افزود: کسانی هم که در مظان 
کانديداتوری هستند نبايد مورد حمله دولت اعتدال 
قرار گيرند و دولت نبايد گذشته را به صورت گزينشی 
زير سؤال ببرد، کمااينکه ريشه خيلی از مشکلات به 

کارگزاران و اصلاح طلبان برمی گردد.

ايران  اسلامی گفت:  رئیس مجلس شورای 
و کنیا نگاه های بســیار نزديکی در مبارزه با 
تروريســم دارند و امیدواريم همکاری های دو 

کشور در اين زمینه گسترش يابد.
به گزارش فــارس، علی لاريجانی رئيس مجلس 
شورای اسلامی پيش از ظهر ديروز در نشست مشترک 
خبری با رئيس مجلس کنيا، در سخنانی اظهار داشت: 
با توجه به نگاه مثبتی که در ايران برای توسعه روابط 
دوستانه و گسترده با کشور کنيا وجود دارد لذا ما سفر 
رئيس پارلمان کنيا به ايران را فرصت بسيار مغتنمی 
می دانيــم، در مذاکراتی که با رئيــس پارلمان کنيا 
داشــتيم در زمينه گسترش روابط پارلمانی و ارتباط 
بخش های مختلف دو پارلمان بحث و تبادل نظر شد.

لاريجانی ادامه داد: همچنين در مذاکره با رئيس 
پارلمان کنيا درباره همکاری در زمينه های گوناگون 
اقتصادی، کشــاورزی، صنعتی، نفت و گاز، تجهيزات 
پزشکی و دارويی نيز بحث و تبادل نظر شد، با توجه 
بــه علاقمندی رئيس پارلمان کنيــا، ترتيباتی برای 

لاريجانی در نشست مشترک خبری با رئیس پارلمان کنیا:

ایران و كنیا در زمینه مبارزه با تروریسم نگاه های بسیار نزدیکی دارند

گفت وگوهای وزرای ذيربط با وی داده شده تا بتوان از 
اين طريق زمينه های همکاری های گسترده اقتصادی 

را فراهم کرد.

رئيس مجلس شورای اسلامی در بخش ديگری از 
ســخنان خود تصريح کرد: بخش سوم مذاکرات ما با 
رئيس پارلمان کنيا مربوط به بحران های تروريستی 

بود که در منطقه ما و شــرق آفريقا ديده می شود و 
کشور کنيا هم با برخی از گروه های تروريستی درگير 
اســت، نگاه های ما در مبارزه با تروريســم و عزم دو 
کشــور در اين زمينه بسيار نزديک است و اميدواريم 
همکاری های بيشــتری بين دو کشور برای مبارزه با 

تروريسم به وجود آيد.
لاريجانی در پايان خاطرنشــان کــرد: اميدوارم 
ســفر رئيس مجلس کنيا به ايران نقطه عطفی برای 
گسترش روابط در همه زمينه ها باشد و آرزوی توفيق 

برای ايشان دارم.
همچنين به گزارش تسنيم رئيس مجلس نمايندگان 
کنيا نيز در اين نشست خبری گفت:  در بحثهايی که 
با رئيس مجلس ايران داشــتيم در مورد تعامل مثبت 

بخشهای مختلف دو کشور نيز گفت وگو کرديم.
گفتنی است رئيس مجلس کنيا روز جمعه وارد 
تهران شد و قرار است در اين سفر سه روزه علاوه بر 
ديدار با رئيس مجلس، با برخی از مقامات و مسئولان 

کشورمان نيز ديدار و گفت وگو کند.

فرمانده قرارگاه پدافند هوايی خاتم الانبیاء)ص( 
 U2 گفت: در روزهای اخیر هواپیمای جاسوسی
آمريکا قصد تجاوز به مرزهای هوايی کشورمان را 

داشت که به آن اخطار داديم. 
امير فرزاد اسماعيلی فرمانده قرارگاه پدافند هوايی 
خاتم الانبياء)ص( در مراســم بزرگداشت هفته دفاع 
مقدس که در گلزار شهدای سولقان برگزار شد، گفت: 
دشــمن از سلاح و تجهيزات ما ترسی ندارد آنچه که 
ترس و وحشــت را به دل دشمن انداخته عزم و اراده 

ملت ايران و خانواده شهداست.
وی در ادامه با اشاره به ويژگی های راه شهدا افزود: 
شــهدا همواره ناظر اعمال ما هستند و در اين کشور 
که با خون شهدا پابرجاست، اگر کسی بخواهد سهم 
خواهی کند خائن به شهداســت. بسياری از شهدای 
مدافع حــرم، امام و انقلاب را نديدند و اگر مادران و 
خواهران شهدا، زينبی نبودند کسی نمی توانست در 

اين راه قدم بردارد.
اسماعيلی آفت اقتصاد مقاومتی را شعاری عمل 
کردن و کار نکرده را گزارش دادن بيان کرد و افزود: 
آيا اصلاح ساختار اقتصادی سخت تر است يا ايستادن 

مقابل 40 پايگاه فرامنطقه ای در پيرامون کشــورمان 
که همواره مشغول شناسايی توان و استعدادهای ما 
هستند؟ برای تحقق اقتصاد خودکفا بايد به دانش و 

منابع داخلی تکيه کرد.
فرمانده قرارگاه پدافند هوايی خاتم الانبياء گفت: 
در روزهای گذشته هنگامی که هواپيمای جاسوسی 
يو 2 آمريکا قصد تجاوز به مرزهای هوايی کشورمان 
را داشت، رزمندگان ما در قرارگاه پدافند به او اخطار 
دادند و آنها مجبور به تغيير مسير خود شدند. همين 
دلاورمردان در ســال 93 هواپيمای ايساف را با 108 
سرنشين به زمين نشاندند و اجازه تردد بدون مجوز 

را به هيچ پرنده ای در آسمان نمی دهند.
اســماعيلی افزود: امروز هم برخی از مســئولان 
اروپايی برای اينکه از آســمان کشــور ما عبور کنند 
موظف به کسب اجازه هستند و در مواردی ساعت ها 

برای ورود به مرز هوايی ايران منتظر مانده اند.
بــه گزارش فارس، وی با بيان اينکه اين کشــور 
صاحب دارد، گفت: فرزندان اين ســرزمين هيچ گاه 
در حفظ و حراســت از مرزهای کشــور ملاحظات 

ديپلماتيک را نخواهند داشت.

يک خبرگزاری غربی در گزارشی، ايران را يکی 
از مسائل تاثیرگذار در انتخابات 2016 آمريکا دانسته 
و بر آمادگی دونالد ترامپ و هیلاری کلینتون جهت 

حمله به ايران تاکید کرده است.
»آسوشيتدپرس« در مطلبی تحت عنوان »چرا اهميت 
دارد؟ موضوعات مورد مناقشه در انتخابات« به مسائلی که 
در انتخابات برای تعيين جانشين باراک اوباما مهم هستند، 

پرداخت.
در گزارش اين رسانه آمريکايی، مسائل مرتبط به ايران 
يکی از موضوعات مهم در انتخابات 2016 رياست جمهوری 

آمريکا خوانده شده است.
در اين بخش آمده است: »توافق هسته ای سال گذشته با 
تهران، برای حال حاضر تهديد درگيری نظامی آمريکا- ايران 

را برداشته است اما توافق روی پايه لرزانی استوار است«.
آسوشيتدپرس می نويسد: »اما امکان آن وجود دارد که 
رئيس جمهور بعدی آمريکا با توجه به مواجهه کلی با ايران 
و مواجهه خاص با اين کشور در قبال توافق هسته ای، درگير 

و مشغول )مسائل مرتبط با ايران( باشد«.

اين خبرگزاری آمريکايی با اشــاره به مواضع دو نامزد 
اصلی انتخابات 2016 در قبال برجام تاکيد می کند: »برای 
هيلاری کلينتون و دونالد ترامپ، موضوع اساسا، تقابل تداوم 

در برابر تغيير است«.
به گزارش فارس، اين رســانه می افزايد: »کلينتون به 
عنوان وزير خارجه، پايه ريزی توافق را انجام داد. او از توافق 
حمايت می کند البته او در قياس با رئيس جمهور باراک اوباما، 
به طور کلی لحن سخت تری در قبال ايران دارد اما ترامپ از 
توافق متنفر است اگرچه او ادعا می کند که می تواند درباره 

مفاد و شرايط آن، دوباره مذاکره کند«.
آسوشــيتدپرس می نويسد: »هر دوی آنها آماده توسل 
به گزينه نظامی برای ممانعت از دســتيابی تهران به بمب 
)اتمی( هســتند. اگر توافق فروبپاشد يا بدون اتخاذ تدابير 
مکفی، زمان آن منقضی شود، احتمال توسل به گزينه نظامی 
دوباره به صحنه برمی گردد«. در ادامه اين گزارش، مسائل 
مربوط به چين و کره شمالی و همچنين موضوع مهاجران 
و پناهندگان، از ديگر مســائل خارجی مهم و تاثيرگذار در 

انتخابات 2016 آمريکا عنوان شده است.

سرويس ادب و هنر-
آيین افتتاحیه چهاردهمین جشنواره بین المللی 
فیلم مقاومت، با حضور ســردار محمدرضا نقدی 
فرمانده سازمان بسیج، محسن رضايی دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، علی عسگری رئیس  رسانه 
ملی و جمعی از خانواده شهدا و هنرمندان، جمعه 

شب در تالار انديشه حوزه هنری برگزار شد. 
محسن رضايی دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام 
در اين مراسم گفت: رسانه های مدعی حقوق بشر، حقوق 
ميليون ها انســان را زير پا می گذارند و با انواع بلندگوها 
ســعی می کنند اين مقاومت را تار کنند. مقاومت فقط 
در صحنه رزم نيست، مقاومت نياز به عشق و قلم دارد. 
مقاومت نياز به جوششی دارد که افکار عمومی را از ترديد 
پاک کند. هيچ ابزاری مانند هنر، تاثير گذار نخواهد بود. 
وی همچنين گفت: من دست و بازوی همه هنرمندان 
عزيزی را می بوســم کــه در اين هياهو، تحت تاثير اين 
تهاجمات قرار نگرفتند. دست افرادی را می بوسم که با 

کمبود امکانات مقاومت می کنند و از آزادی انسان دفاع 
می کنند. تاريخ اين مقاومت ها ثبت خواهد کرد.

علی عســگری رئيس سازمان صداوسيما نيز در اين 
مراســم گفت: امنيت و اقتدار امروز کشور ما از برکات 
جنگ و دفاع اســت. امروز ما جنــگ فراگير و پر حجم 
فرهنگی داريم. بيش از 200شــبکه تلويزيونی فارسی 
زبان فرهنگ و ســبک زندگی ما را هــدف قرار دادند. 
قصد آنها تغيير و تخريب فرهنگی ملت ماســت و امروز 
مقاومت سخت اســت که بايد با حضور هنرمندان اين 

عرصه مديريت شود.
در ادامه اين مراســم، محمد خزاعی، دبير جشنواره 
فيلم مقاومت نيز گفت: در محفل ما اگر از زرق و برق های 
ظاهری عالم ســينما خبری نيســت اما عطر دل انگيز 
هنرمندانی راســخ و خاک آلوده در سنگرهای غربت و 
غريب ، در دنيای غوغا سالار توجهات دنيوی و ظاهری ، 
آن را مشــحون از صفا ، صداقت و معنويت نموده است 
و بيعت فيلمســازان اين عرصه در قدمگاه چهاردهمين 

جشنواره بين المللی فيلم مقاومت در قالب سينمای ايران 
و سينمای بين الملل و بيست و سه بخش ديگر با نمايش 
293 اثر مطرح از ايران و 61 اثر از 29 کشــور جهان با 
حضــور 400 هنرمند داخلــی و 74 هنرمند خارجی و 
اکران آثار شهدای مدافعين حرم در سه هزار نقطه کشور 
و دانشگاه ها و حوزه های علميه و کارگاه های آموزشی و 
پژوهشــی برای هنرجويان داخلــی و خارجی با حضور 
هنرمندان سرشناس سينمای ايران از فردا به مدت يک 

هفته رخ نموده است. 
در ادامه اين مراســم، بــا پخش کليپ هايی مجزا و 
اهدای هدايا از خانواده های شــهيد غضنفر رکن آبادی، 
شهيد سعيد سياح طاهری، زنده ياد فريد کشن فلاح و 
مرحوم فرج الل سلحشور تقدير شد. همچنين از سرديس 
فرج الل سلحشور نيز رونمايی شد. در اين مراسم همچنين 
نادر طالب زاده، محمدرضا شرف الدين و جعفر دهقان به 
عنوان پيشکسوتان سينمای دفاع مقدس تقدير شدند. 

شهاب حســينی نيز پس از دريافت جايزه خود به 

خاطر بازی در سريال »شــوق پرواز« با خواندن آيه ای 
از قرآن درباره روزی گرفتن شــهدا نزد پروردگار گفت: 
خوشــحالم که در نقش شــهيد بابايی بازی کردم. اين 
نقش به من زندگی داد و دوست داشتم که جايزه خود 
را از دستان شهيد بابايی بگيرم اما حالا اين جايزه را به 
جايگاه اصلی خودش يعنی فرزندان برومند شهيد بابايی 

تقديم می کنم. 
همسر شهيد اقبالی که برای اهدای جايزه به روی سن 
آمده بود ضمن تعريف نحوه شهادت اين شهيد بزرگوار 
گفت: به اينکه همسر چنين مردی هستم افتخار می کنم. 

حضار به احترام همسر اين شهيد قيام کردند.
در اين مراســم همچنين از برگزيدگان بخش های 
عکــس، بخش پوســتر، نماهنــگ، پويانمايــی، قلم 

طلايی)بهترين فيلمنامه( ويديويی و سريال اهدا شد.
گفتنی است، چهاردهمين جشنواره فيلم مقاومت تا 
9 مهر در سينما فلسطين )سينمای مردمی( و پرديس 

ملت )مرکز جشنواره( ادامه دارد.

نماينده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

تهدید نظامی را موشک ها دور كردند نه لبخند دیپلمات ها

امیر اسماعیلی خبر داد

اخطار دوباره پدافند هوايی به هواپیمای جاسوسی يو 2 آمريکا
آسوشیتدپرس گزارش داد

 تهديد ايران به گزينه نظامی 
 بلوف انتخاباتی ترامپ و کلینتون

ظريف هم به حرف منتقدان رسید

آمریکا برای عمل به تعهداتش
هیچ تلاشی نکرده است

بقيه از صفحه 2
ناامیدی از برجام به گزارش واشنگتن پست

روزنامه آمريکايی واشنگتن پست با انتشار گزارشی در صفحه آنلاين خود 
به سخنرانی رئيس جمهوری ايران در مجمع عمومی سازمان ملل پرداخته و 

از »نااميدی« روحانی سخن به ميان آورده است.
به گزارش پايگاه خبری جام، در اين گزارش که تحت عنوان »با گذشت 
يک سال از توافق هسته ای، خوشبينی ايرانيان به تلخی می گرايد« منتشر 
شده است، می خوانيم: »يک سال پيش، ايران در آستانه شروع روابطی جديد 

با ايالات متحده و جهان به نظر می رسيد.«
حسن روحانی، در سخنرانی خود در پاييز سال گذشته گفت که توافق 
هسته ای، پايه و اساسی برای تغيير است. او عنوان کرد: »ما صرفا به دنبال 
يک توافق هســته ای نبوده ايم. ما می خواهيم مسيری جديد و سازنده برای 

بازسازی نظم بين المللی ارائه  نماييم.«
اما يک سال بعد از آن، خوش بينی روحانی به نااميدی و انتقاد از طرف 
مقابل تبديل شــده است. روحانی در سخنرانی خود در سازمان ملل متحد 
و کنفرانس های خبری هفته جاری ]ميلادی[، به شدت آمريکا را به پايبند 

نبودن به تعهداتش بر اساس توافق هسته ای متهم کرده است.
او می گويــد آمريــکا در 8 ماه پس از اجرای توافق هســته ای مانع از 
دسترسی ايران به بانک ها شده و صدور مجوز برای تراکنش های تجاری را 

به تاخير انداخته است.
روحانی روز پنج شنبه عنوان کرد: »ايالات متحده، به خوبی می داند که 
برجام، اکنون يک ســند پذيرفته شده چندجانبه است و اهمال نسبت به 
اجرای آن از ســوی آمريکا، تخلفی بين المللی تلقی خواهد شد و اعتراض 
جامعه جهانــی را برخواهد انگيخت. هرگونه بدعهدی در اجرای برجام، به 
بی اعتباری بيشــتر ايالات متحده در سطح جهان می انجامد. تعلل ايالات 
متحده در اجرای تعهدات قانونی اش در ماه های گذشته اشتباهی راهبردی 

است که بايد فورا جبران شود.«
او در حال و هوای مبارزات انتخاباتی است و موضع گيری سرزنش آميز 
او به علت احساس شکست بسياری از ايرانيان پس از توافق هسته ای است؛ 
آن ها اعتقاد دارند که منافع اقتصادی حاصل شده از لغو تحريم ها تا کنون 

بسيار ناچيز بوده است.

»رخا احمد حســن«، ديپلمات ارشــد مصری 
تأکید کرد که روابط تهران و قاهره نبايد تحت تأثیر 
حساسیت های کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
درباره ايران قرار بگیرد و گفت که مواضع مصر درباره 

بحران سوريه به مسکو و تهران نزديک است.
رخا احمد حسن، عضو شــورای روابط خارجه مصر و 
معاون پيشين وزيرخارجه اين کشور برای اظهار نظر درباره 
سخنرانی السيسی در مجمع عمومی سازمان ملل با شبکه 

مصری »اون تی وی«، گفت وگو کرد.
ايــن ديپلمات مصری گفت: برخی طرف های عربی در 
بحران سوريه نقش دارند، به همين دليل اسرائيل با خيال 
راحت فکر می کند کشورهای عربی وقتی برای حل پرونده 

فلسطين را ندارد.
ديپلمات مصری از کشورهای عربی خواست گامی فراتر 
از صدور بيانيه بردارند و با کنار گذاشتن اختلافاتشان موضع 
مشخصی در خصوص رژيم صهيونيستی و کشورهايی که از 

اين رژيم حمايت می کنند داشته باشند.
وی در پاســخ به ســوال خبرنگار برنامه »صباح اون«، 
درباره ماهيت پيام های مهم مصر در مجمع عمومی سازمان 

ملــل گفت: يکی از مهم تريــن پيام های مصر در خصوص 
مخالفت قاهره با تجزيه سوريه است.

احمد حســن گفت: مصر معتقد اســت که گروه های 
تروريستی حاضر در سوريه هيچ تفاوتی با يکديگر ندارند، 
اينکه جبهه النصره اســم خود را عــوض کند ماهيت اين 
گروه ها را تغيير نمی دهد و اين پيام فقط برای کشــورهای 
غربی و جامعه بين الملل نبوده بلکه اين پيام به طرف های 

منطقه ای نيز هست.
وی افزود: مسئله دوم موضوع مبارزه با تروريسم است که 
نيازمند همکاری بين الملل است، برخی طرف ها با استفاده 
از تروريسم می خواهند حکومت ها و کشورها را تجزيه کنند. 

اتفاقی که در حال حاضر در سوريه می افتد.
ديپلمــات مصری ضمن اعتراف به نبود اتحاد در ميان 
کشورهای عربی گفت: نشســت اخير سران اتحاديه عرب 
بسيار ضعيف بود و در حد يک نشست وزارتی بود، در اين 
نشست ما حتی موفق نشديم بر لزوم حمايت از ارتش ليبی 

به اتفاق نظر برسيم.
وی افزود: کشــورهای عربی بايد تلاش کنند ابتدا در 
ميان خود به اتحاد برســند و از تقســيم بندی های موجود 

مانند شــورای همکاری خليج )فارس( و ديگر کشورها به 
لزوم اتحاد تلاش های عربی برسند.

احمد حسن درباره مواضع آمريکا و روسيه درباره بحران 
ســوريه نيز گفت مسکو دست بالاتری در اين ميان نسبت 
به آمريکا دارد، با توجه به اينکه ايران از بشار اسد حمايت 
می کند و رياض به شــدت خواســتار برکناری اسد است، 
واشنگتن در اين ميان از همپيمان خود ]عربستان[ جانبداری 
می کند اما در اين موضع هم آمريکا ثابت قدم نيست و گاهی 
موضعی شديد اتخاذ می کند و گاهی عقب نشينی می کند.

وی همچنيــن درباره ديدار محمــد جواد ظريف وزير 
خارجه ايران با سامح شکری وزير خارجه مصر در نيويورک 
اظهار نظر کرد و گفت: اين ديدار از چند بخش بسيار مهم 
اســت، زيرا ايران يک کشور مهم در منطقه است که نقش 
مهمــی در امنيت خليج ]فــارس[ دارد و در چند بحران 

منطقه ای نيز نقش تعيين کننده ای ايفا می کند.
به اين ترتيب گفت وگو و مشورت با ايران به عنوان يک 
کشور همسايه بسيار اهميت دارد به ويژه در خصوص پرونده 

سوريه بايد با ايران گفت وگو کرد.
وی افزود: ايران و روســيه موضع مشابهی در خصوص 

بحران سوريه دارند از سوی ديگر مواضع تهران و مسکو در 
مقابل مواضع عربســتان و واشنگتن و ديگر همپيمانانشان 
قرار گرفته است، اما بايد دقت کرد که عبدالفتاح السيسی 
در مجمع عمومی ســازمان ملل موضعی نزديک به موضع 

روسيه و ايران درباره سوريه اتخاذ کرد.
احمد حســن در پاسخ به ســوال خبرنگار درباره لزوم 
همکاری مصر با ايران و ترکيه در وضعيت فعلی خاورميانه 
گفت: اين ديدگاه را تأييد می کنم البته مسئله ترکيه متفاوت 
اســت زيرا توپ در زمين اين کشور است و اين کشور بايد 
گام اول را برای بهبود روابط با مصر بردارد؛ اما درباره ايران 
اين کشور در خصوص تحولاتی که منجر به روی کار آمدن 
عبدالفتاح السيسی شد واکنش خاصی نشان نداده و می توان 
گفت موضع بی طرفی داشته که به معنای عدم دخالت در 

امور داخلی مصر است.
به گزارش فارس، اين ديپلمات مصری گفت: حساسيتی 
که ميان ايران و کشورهای حاشيه خليج ]فارس[ وجود دارد 
نبايد بر روی روابط ايران و مصر تأثير بگذارد و بهبود ارتباط 
قاهره-تهران به سود اين کشورها هم هست، اين يک نکته 

بسيار مهم است که بايد به آن توجه داشت.

ديپلمات مصری:

موضع قاهره درباره سوریه به ایران و روسیه نزدیک است

همنوايی هنرمندان و خانواده شهدا در افتتاحیه جشنواره فیلم مقاومت

مالک شیخی زازرانی *

در طول تاريخ ستيزه جويی دولت آمريکا، استراتژی يانکی ها در مقابل 
کشــورهای قدرتمندی مانند ايران، هيچ گاه فتح يکباره و حمله سريع 
نبوده است. همان گونه که در هشت سال دفاع قدس نيز تجربه کرديم، 
دشــمن برای  فتح تهران ابتدا از محاصره آبادان، خرمشهر و شهرهای 
مرزی شــروع می کند نه از قلب کشور. در موضوعات جنگ نرم و حوزه 
فرهنگ عمومی نيز همين استراتژی قابل مشاهده است. در مورد محاصره 
اقتصادی نيز وضعيت کشور با همين استراتژی از سوی آمريکا و اروپا دنبال 
می شود. بر خلاف آنچه که دولتمردان در معرفی برجام ابراز داشته و آن 
را جايگزين تحريم ها معرفی می کنند، به نظر می رسد »برجام« نيز خود 
بخشی از ادامه مسير تحريم ها بوده و نه جايگزين آن. به طوری که اين 
روزها مسئولين دولت نيز به جمع دلواپسان پيوسته اند و خود نيز شاکی 
آشــی شده اند که برای ملت پخته اند. چرا که برجام نه تنها تحريم ها را 
لغو نکرد بلکه ديگر کشورها را نيز نسبت به همکاری با ايران مردد نمود. 
موضوعی که تلويحاً توســط آقای روحانی، رئيس قوه مجريه کشور در 
نشست اخير سازمان ملل و مصاحبه با شبکه NBC  به آن اشاره شد. 
اما در ادامه پروژه محاصره اقتصادی ايران دشمن که با موضع گيری های 
طرف ايرانی، آستانه تحمل دولت مردان »تدبير و اميد« را در حد پرتاب 
يک خودکار و فشارهای ايميلی ارزيابی نموده است، قصد دارد تحريم ها 
را به دست خود دولتمردان و با امضای آنها مشروعيت ببخشد. جريانی 
که از FATFشروع شده و در روزهای اخير با چند مورد ديگر نيز پيگيری 
می شود. گويی دشمن به مدلی دست يافته که به واسطه آن گام به گام 

به قلب اقتصاد ايران ضربه بزند.
يکی از اين موارد فروش هواپيماهای بوئينگ و ايرباس به ايران است 
که وزارت خزانه داری آمريکا ،فروش بوئينگ و ايرباس به ايران را مشروط 
بــه اين کرده که ايــن هواپيماها به افراد و نهادهای ايرانی تحت تحريم 

آمريکا خدمات ندهند.
با توجه به اينکه وزارتخانه های اطلاعات، وزارت دفاع، وزارت فرهنگ 
و ارشاد، سازمان صدا و سيما، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 182 فرد و 
نهاد ايرانی ديگر تحت تحريم آمريکا می باشند، چنانچه طرف مقابل گمان 
ببرد اين هواپيماها در اختيار اين ســازمان ها و افراد قرار گرفته، در هر 
فرودگاهی امکان داشته باشد، اين هواپيما ها را متوقف و ضبط خواهد نمود.

 ادعای وزارت خزانه داری آمريکا به اين معناســت که دولت تدبير و 
اميد پذيرفته اســت اين نهادها و افراد به دلايلی که آمريکايی ها مدعی 
هســتند، محکوم بوده و قادر به ارائه خدمات هوايی به آنها نمی باشــد. 
همان گونه که چندی پيش در ماجرای FATF  نيز قرارگاه خاتم الانبيا 
با مشکلاتی در مراودات بانکی از سوی بانک های داخلی مواجه گرديد.

اين موضوع تلويحاً به اين نکته اشاره دارد که دولتمردان تدبير و اميد 
پذيرفته اند نهادهايی مانند سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، به دلايلی که 
آمريکايی ها مدعی آن هستند بايد به انزوای اقتصادی و سياسی کشيده 
شــوند. يعنی ما پذيرفته ايم که موسسات، سازمان ها و افراد تحريم شده 
توسط آمريکا بايد تحريم می شده اند و در اين صورت قرارگاه خاتم الانبيا به 
عنوان يکی از استوانه های اقتصادی کشور بايد منزوی شود و سپاه قدس 
نيز که امنيت اين روزهای کشور را مديون آنها هستيم بايد تحريم ها را 
امروز به دست دولت ايران بپذيرد. آنگاه است که مالک اشترهای زمان، 
در چند قدمی خيمه معاويه بايد شمشــيرها را غلاف کنند و برگردند. 
حکايت تاسف باری که نمونه آن را در ماجرای صفين خوانده ايم. حکايت 
جنگی که دشمن در بين خواص بی بصيرت حکومت اميرالمومنين علی 
عليه الســلام نفوذ کرد و با تدبير حکميت، مالک اشتر را مجبور کرد به 
خاطر مذاکره ای که پايانش شکست بود از پيروزی حتمی منصرف شود.
اما گام بعدی در پيشــروی اين روزهای دشــمن، تصميم مضحک 
مجلس نمايندگان آمريکاست که هفته گذشته لايحه ای را تحت عنوان 
»ماده شــفافيت دارايی هــای رهبران ايران« با هدف مشــخص کردن 
چگونگی اســتفاده دارايی های ايران برای تامين مالی تروريسم! تصويب 
کردند. در اين ميان جمهوری خواهان که اين روزها با اوج گرفتن ترامپ 
و بيمــاری نامزد دموکرات ها، پيروزی خود در انتخابات آينده آمريکا را 
حتمی می دانند، بيش از بقيه گرد و خاک به راه انداخته اند. به طوری که 
»جب هنسيرلينگ« نماينده جمهوريخواه اهل تگزاس درباره اين قانون 
جديد گفته است: »اين قانون برای ما نقش حياتی دارد تا به روشنی از 

دارايی های رهبران ايران با خبر باشيم.«
اينکه اين لايحه چقدر عملياتی باشــد و طبق گفته های رسانه های 
آمريکايی اوباما آن را وتو کند يا نکند مهم نيســت. مهم اين اســت که 
طرف مقابل آن قدر شــرايط را مناسب تصور کرده است که حالا جرات 
چنين گستاخی هايی را به خود می دهد! دولت اوباما اگر هيچ دستاوردی 
برای خود ثبت نکرده باشد، همين که مدلی را به جمهوری خواهان برای 
رويارويی با ايران معرفی کرده اســت، خدمت بزرگی است که جمهوری 
خواهان نيز بايد به خاطر آن از اوباما تشــکر کنند. مدلی که آنها را در 
محاصره اقتصادی ايران به اين سمت سوق می دهد که برای کشتن يک 
موجود زنده در آب جوش، کافی اســت آن موجود را در آب ســرد قرار 
داده و دما را نقطه به نقطه تا صد درجه بالا ببريم و لازم نيســت آن را 

يکباره در آب صد درجه فرو ببريم.
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و ناگهان پسابرجام...


